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2Investiţia nouă se amână

buletin economic bisăptămânal

Producătorii solicită sista-
rea importurilor de carne 

de pasăre până în iulie 

DumInIcă, la BerlIn 

De evoluţiile din aceste ţări, indiferent în ce parte 
a globului se află, va depinde în ce măsură va 
fi afectată de criză economia moldovenească. 

Recesiunea prin care trec unele ţări-partenere deja se re-
simte în economia moldovenească. Fluxul de transferuri 
este în scădere continuă. Exportul şi importul la fel este 
în suferinţă. Ivestitorii de portofoliu străini şi-au redus 
prezenţa aproape la zero pe piaţa valorilor mobiliare. 
Multe proiecte investiţionale au fost suspendate. Investi-
torii, care au destule probleme acasă, vor să mai aştepte o 
perioadă de timp ca să vadă încotro vor merge lucrurile. 
Şi cei care investesc în capital fix au mai slăbit din elanul 
de altă. Astfel, dacă după prima jumătate de an, potrivit 
statisticilor oficiale, firmele cu capital străin înregistrau 

o creştere de 47,3% a investiţiilor în capital fix, apoi la 
finele anului 2008 au ajuns cu o creştere mult mai mică, 
de 6,4 la sută.

Am scris şi cu altă ocazie că în cazul Moldovei este, 
de fapt, un import de criză. Însă aceşti generatori de criză 
externi pot slăbi imunitatea economiei moldoveneşti şi 
„reanima” nişte probleme pe interior soluţionarea cărora 
a fost mereu amânată.

Ca efectele acestor factori de criză importaţi să fie 
domolite este mai important ca oricând să fim atenţi la 
semnalul ce vine din exterior. Pentru că şi acolo situaţia 
este diferită. Şi aprecierile sunt contradictorii. Nu exis-
tă o părere unică asupra soluţiilor. Dminica asta liderii 
europeni s-au reunit la Berlin, pentru a stabili o poziţie 
comună faţă de criza economică şi financiară mondială. 
În cadrul întâlnirii urmau să fie luate unele decizii, astfel 
încât europenii să poată prezenta un punct de vedere co-
mun la reuniunea G-20 de la Londra, din aprilie.

 O poziţie comună este greu de stabilit, având în ve-
dere divergenţele de opinie. Spre exemplu, Germania şi 
Franţa au criticat Marea Britanie pentru reducerea TVA, 
iar Cehia şi Slovacia au acuzat Franţa de protecţionism.

 Germania şi Franţa sunt ţările care solicită neaparăt 
o poziţie unitară fermă la nivelul Uniunii Europene, o 
politică cu care Marea Britanie nu este întru totul de 
acord. Parisul vrea adoptarea unor reguli comune stricte 
de reglementare a pieţelor internaţionale şi a avertizat că 
nu va accepta compromisuri pe aceasta temă. Berlinul 
militează pentru înăsprirea reglementărilor de control la 
nivel mondial, combaterea paradisilor fiscale şi crearea 
unui sistem de averizare care să prevină crizele viitoare.

 Între timp un reprezentant al Băncii Europene pentru 
Reconstrucţie şi Dezvoltare a declarat cu referinţă la Ro-
mânia, Ucraina, Ungaria, Croaţia, Serbia, ţările baltice şi, 
eventual, Rusia: “Credem că problema este serioasă, dar 
controlabilă. Avem câteva luni pentru a interveni, doar 
câteva săptămâni în unele state, în condiţiile în care exis-
tă ţări precum Ucraina, aflate în pragul colapsului”.

 vladbercu@businessexpert.md 

2009 va fi un an mai prost pen-
tru piaţa valorilor mobiliare 

Guvernul a scos 22 mii tone de grâu 
din rezerva de stat. Cerealele urmează să 
fie vândute în loturi de până la 5 mii tone, 
în cadrul licitaţiilor la Bursa de Mărfuri din 
Moldova. Executivul a menţionat că măsura 
are drept scop „susţinerea producătorilor în 
pragul campaniei agricole de primăvară”.  
Preţul unei tone de grâu cu conţinut de glu-
ten 18-21% va fi de 1,6 mii lei, cu conţinut 
de gluten 22-24% - 1,7 mii lei, iar cu con-
ţinut de gluten mai mare de 25 la suta - 1,8 
mii lei. De asemenea, guvernul a decis să 
cumpere de la fermieri 40 mii tone de grâu 
furajer la un preţ de 1,1 mii lei per tonă.

Vama testează un nou sistem de supra-
veghere video. Sistemul de monitorizare 
este implementat în regim de proiect-pilot la 
punctele vamale Leuşeni-Albiţa şi Sculeni. 
Acesta permite urmărirea în timp real a per-
soanelor, autoturismelor şi evenimentelor 
care au loc în punctul vamal. Printre altele, 
programul este dotat cu un subsistem de re-
cunoaştere automată a numerelor de înma-
triculare ale maşinilor.

900 mii de lei pentru participarea com-
paniilor moldoveneşti la expoziţii de peste 
hotare. Alocarea sumei din bugetul de stat a 
fost aprobată de Guvern. Se preconizează că 
produsele vor fi prezentate la expoziţii inter-
naţionale. Este vorba, în special, de târguri 
turistice, specializate în vinuri sau produse 
agricole.

Programul BaS al Băncii europene 
pentru reconstrucţie şi Dezvoltare oferă 
cofinanţare pentru proiecte de eficienţă 
energetică. Rata de cofinanţare va varia 
între 60-70% din suma proiectului aprobat, 
dar nu va depăşi suma de 10 mii de euro. 
Iniţiativa este susţinută financiar de către 
Agenţia Suedeză pentru Dezvoltare şi Coo-
perare Internaţională. Pot solicita finanţare 
companiile interesate în elaborarea proiec-
telor /documentaţiei tehnice cu impact sem-
nificativ asupra eficienţei energetice (trans-
fer spre surse energetice mai eficiente din 
punct de vedere economic, implementarea 
de noi tehnologii cu impact asupra eficien-
ţei energetice şi mediului înconjurător, etc), 
precum şi în implementarea proiectelor de 
audit energetic. 

Evenimentele săptămânii 

În următoarele luni autorităţile moldovene vor trebui să stea atent cu ochii 
pe economiile cu care ne leagă comerţul exterior, investiţiile sau în care 
muncesc cetăţenii republicii moldova.Vlad Bercu

Editorial



Presa a vehiculat că investitorii de la 
Eventis Mobile sau Marr Sugar Trading 
îşi vând afacerile din Moldova. Ne aşteaptă 
un val de retragere a capitalului străin? 

Nu ştiu cât de relevante sunt aceste exemple. Fie 
că din start au fost fondate pentru a fi revândute 
sau au avut deficienţe la nivel de gestionare a afa-
cerii. O demonstrează concurenţii lor din aceleaşi 
industrii, care par să o ducă destul de bine. Nici 
un membru al Asociaţiei Investitorilor Străini nu 
intenţionează să plece din Moldova şi nu cred că 
sunt motive de a o face.

Poţi să vorbeşti de retrageri masive şi rapide de 
investiţii străine atunci când acestea au avut un ca-
racter de investiţii de portofoliu, care au intrat prin 
intermediul pieţei financiare şi, care în situaţii de in-
certitudine, pot fi uşor retrase. În Moldova noi însa nu 
prea avem aşa ceva.

În cadrul companiilor multinaţionale, deciziile de 
penetrare a unor pieţe noi, respectiv de a investi se 
iau destul de greu, dar şi se revăd greu. Din moment 
ce investiţia a fost aprobată la nivel de grup, iar banii 
au fost bugetaţi, înseamnă că vor veni. Dacă nu în 
acest an, atunci la anul. 

O perioadă lungă se spunea că în Mol-
dova nu este criză. Guvernul pare să o re-
cunoască în sfârşit. Ce spun investitorii? 

Cel puţin trei întreprinderi cu capital străin şi-au 
suspendat temporar producţia, iar angajaţii parţial 
sunt trimişi în concedii de şomaj tehnic. Oricum, 
ele încearcă să-şi menţină activitatea, efectuează re-
paraţii de întreţinere a utilajelor,  însă, nu procură şi 
consumă în procesul de producţie, unde este marea 
parte a costurilor. Afirmaţia că investitorii străini sunt 
afectaţi mai tare de criză decât cei locali, deoarece au 
probleme la ei „acasă”, nu cred că e adevărată.  

Majoritatea întreprinderilor cu investiţii străine, 
fiind membre a unor grupuri mari, sunt lider la o se-
rie de indicatori în grupurile sale, la nivel de rate de 
reîntoarce a investiţiilor, profit pe acţiune. Ele func-
ţionează aici mai mult sau mai puţin ca nişte entităţi 
separate.  

Este altceva dacă vorbim despre potenţialii inves-
titori, unde într-adevăr se atestă un interes mai redus 
faţă de Moldova. Nu neapărat faţă de ţara noastră, 
cât în general de intenţiile acestora de a fonda afaceri 
noi. Din perspectiva aceasta, probabil că în 2009 nu 
vor veni mulţi investitori noi. 

Executivul are două scenarii pentru in-
vestiţiile străine în acest an. Fie că nu vor 
veni deloc sau, mai degrabă, se vor menţi-
ne la nivelul anului trecut? Care e opinia 
Asociaţiei? 

Este dificil să răspundem cu certitudine asupra 
evoluţiei fluxului de investiţii străine directe fără a 
analiza structura acestuia. Dacă vorbim de investiţii-
le străine din întreprinderile deja existente, chiar dacă 
nu sporeşte finanţarea din partea grupurilor-mamă, 
putem conta cel puţin pe reinvestirea profiturilor ob-
ţinute în 2008 pentru continuarea dezvoltării.  

Trebuie de precizat că în structura fluxului de in-

InVeStIţIa nouă Se amână
Interviu cu Dinu Armaşu, directorul asociaţiei Investitorilor Străini 

vestiţii străine sunt reflectate şi aceleaşi investiţii 
autohtone efectuate din zone off-shore. Dacă un pro-
prietar din off-shore îşi vinde o afacere sau chiar un 
obiect privatizat în Moldova asta se va reflecta ca şi 
investiţii străine, deşi în realitate nu e neapărat aşa. 
Din perspectiva asta, putem spune că da, investiţii-
le vor continua. Însă, este clar că „investitorii străini 
clasici” o să fie mai precauţi şi o să ezite. 

Este un anumit volum de investiţii care oricum ur-
mează să fie îndeplinit.  De exemplu, Lafarge are un 
program investiţional de 40 milioane de dolari, din 
acestea au fost valorificate  vreo 15 milioane. Union 
Fenosa, de asemenea, are angajamente investiţionale 
anuale şi nu văd de ce le-ar stopa. Moldcell şi Orange 
urmează să procure şi să instaleze echipamente pen-
tru dezvoltarea tehnologiilor 3G.  

Trebuie de avut în vedere şi investitorii străini par-
ticulari. Există posibilitatea că preţurile în Moldova 
vor scădea şi atunci am putem avea chiar un aflux 
neaşteptat. Afacerile se cumpără atunci când sunt 
ieftine.  

Reiese că putem chiar să câştigăm din 
criză?  

Depinde, dacă şi dacă. În ce măsură criza se va 
aprofunda. Dacă avem afaceri în declin şi o să ajun-
gă de râpă, nu este exclus să se găsească potenţiali 
investitori străini care să le cumpere. Deocamdată, 
însă, criza nu s-a reflectat în preţuri. Sunt tendinţe de 
scădere, dar nu cred ca am ajuns la punctul culmi-
nant, care să determine redistribuiri majore pe piaţă.  

Suntem într-un un an electoral. În-
seamnă probleme suplimentare pentru 
investitori? 

La noi puterea este puternic centralizată în stat. 
Multe probleme de reglementare sunt concentra-
te în mâinile Guvernului şi probabil că ar putea 
exista amânări în decizii de importanţă majoră. Se 
va pierde o anumită perioadă de timp cu formarea 
noului Guvern. Nu este exclus ca unele proiecte 
să fie „frânate” administrativ. Însă, iarăşi, având în 
vedere că este criză, multe proiecte mari de la sine 
sunt suspendate.  

Să ne aducem aminte de situaţia din Consiliul 
Municipal Chişinău în 2007, când o jumătate de 
an nu s-au eliberat autorizaţii de construcţii. Dar 
atunci nu era criză şi aveam o mulţime de proiecte, 
pe când acum nu prea avem proiecte în derulare 
care ar solicita atenţia structurilor Guvernului.  

Care sunt sectoarele cu investiţii cele 
mai afectate de criză? 

Cu precădere, industria textilelor, producţia în 
„lohn” a fost puternic afectată. Transportatorii, 
companiile producătoare de materiale de construc-
ţii şi reţelele comerciale suferă mult. Sunt între-
prinderi care au depins de o singură piaţă, cum ar 
fi Rusia, şi au preluat unda de şoc de pe această 
piaţă.  

În comunicaţii, se pare că lucrurile sunt stabile. 
În sectorul bancar, relativ stabile. Da, remitenţele 
au scăzut, însă, panică nu există, nu se retrag masiv 
depozitele. Afacerile curente merg normal. Retai-

lerii sunt în minus. Bunurile de consum au scăzut 
în vânzări. Criza din Ucraina amplifică fenomenul 
de contrabandă. 

Ce sugestii au investitorii străini pentru 
Guvern în perioadă de criză? 

Sfatul este valabil pentru toate guvernele. Să strân-
gem cureaua, un buget auster este binevenit acum. 
Toată lumea, inclusiv business-ul, îşi reduce cheltu-
ielile administrative, nu ar trebui să fie o excepţie şi 
pentru structurile statului. Este cazul să fie lăsaţi mai 
mulţi bani în economie, ca să fie asigurată creşterea, 
iar investiţiile să fie stimulate, fie vorba de plasamen-
te private sau de stat, din donaţii sau asistenţă tehnică. 
Nimeni nu ştie ce ne aşteaptă peste două-trei luni, de 
aceea trebuie să fim cât mai economi. 

                    carte 
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Dinu Armaşu este director 
executiv al Asociaţiei Investitori-
lor Străini. Ocupă această poziţie 

din 2004.
A mai activat în cadrul compa-

niilor Tirex Petrol, în calitate de 
auditor intern, SGS Moldova (ana-
list de vânzări ) şi Agroincom SRL 

(manager marketing). A absolvit 
Academia de Studii Economice 

din România. S-a născut în 1976. 
Asociaţia Investitorilor Străini 

a fost fondată cu cinci ani în 
urmă. Organizaţia are 17 membri 

– cele mai mari companii cu 
capital străin – care au investit în 

Moldova circa 500 de milioane 
de dolari, reprezentând mai mult 

de jumătate din stocul investiţiilor 
străine în Moldova.

DoSar BuSIneSS exPert 

Valoarea intrărilor de investiţii străine directe în 
RM a fost anul trecut de 825,54 milioane USD, în 
creştere cu 43,6% faţă de anul 2007, reprezentând 
un maxim istoric.  

Totodată, datele Camerei Înregistrării de Stat arată 
o scădere a numărului de companii cu capital străin 
înregistrate în 2008. Anul trecut au fost înscrise 798 
întreprinderi noi faţă 858 în 2007. În total, în RM 
sunt înregistrate 6765 companii cu capital străin. 

Pe primele locuri după valoarea investiţiilor în 
capitalul social se află Spania cu o cotă de 16% din 
totalul investiţiilor, urmată de Cipru (14%), Olanda 
(13%), România (6%), SUA şi Germania cu o pon-
dere de 5% fiecare. 

După fluxul mediu şi stocul de ISD pe cap de 
locuitor Moldova este pe penultimul loc în Europa 
Centrală şi de Est, după Belarus. În 2007, valoarea 
fluxului net de ISD per capita în Moldova a fost de 
1,4 ori mai mică decât în Ucraina şi de peste 3,9 ori 
mai mică decât România.
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2009 va fi un an mai prost pentru piaţa 

valorilor mobiliare 
Interviu cu Natan Garştea, directorul general al agenţiei de rating şi estimare Estimator-Vm 

În prima lună a anului tranzacţiile 
la bursă cu valori mobiliare s-au re-
dus aproape la jumătate. Putem afirma 
că piaţa valorilor mobiliare a intrat pe 
„roşu”? 

Într-adevăr, pe piaţa valorilor mobiliare se re-
simt efectele crizei şi destul de puternic. Volumul 
tranzacţiilor s-au diminuat foarte mult. Un broker 
a afirmat chiar: „dacă rezistăm un an totul va fi 
bine”. Problema se pune de a supravieţui. De fapt, 
ianuarie, de regulă, este o lună destul de liniştită 
pe piaţa de capital. O anumită scădere a volumelor 
este normală, dar nu atât de mare ca cea de acum. 

La ce ne putem aştepta în următoarele 
două-trei luni. Încotro o va lua piaţa?  

Cred că 2009 va fi mult mai slab ca anul tre-
cut. Cele mai afectate vor fi segmentele unde sunt 
mulţi investitori străini, care resimt efectele crizei 
acasă. Este vorba, în primul rând, de sectorul ban-
car. Indicele bursier EVM Composite scade deja 
de mai bine de jumătate de an şi această scădere 
se datorează, în primul rând, reducerii preţurilor la 
acţiunile băncilor comerciale. 

Ce factori au provocat acest declin al 
pieţei - lipsa de lichiditate, situaţia de in-
certitudine, teama de agravarea crizei, 
problemele pe care le au investitorii în 
ţările de unde vin? 

Este vorba, în primul rând, de disponibilitatea 
pentru investiţii. Toţi se confruntă cu o criză acu-
tă de lichidităţi. Perioada de acumulare iniţială a 
acţiunilor, când se cumpărau 10-30 de acţiuni de 
la micii acţionari s-a încheiat, astfel că se tranzac-
ţionează pachete mari, ca urmare cumpărătorul are 
nevoie de sume mult mai mari. 

A scăzut oferta de investiţii, în special cea care 
vine de peste hotare. La moment, prezenţa investi-
torilor de portofoliu străini pe piaţa valorilor mo-
biliare este aproape de zero. Toţi au devenit foarte 
reticenţi şi nu se grăbesc să investească. 

O altă cauză, desigur, este incertitudinea. Ni-
meni nu ştie ce o să fie peste jumătate de an. Multe 
proiecte investiţionale au fost suspendate. Inves-
titorii vor să mai aştepte o perioadă de timp ca să 
vadă încotro vor merge lucrurile. Desigur, sunt şi 
alţi factori, mai puţin specifici, legaţi de aceeaşi in-
certitudine, inclusiv de alegerile ce vin. 

Pe de altă parte, este tocmai momentul pentru 
achiziţii, unele companii se vor pomeni în prag de 
faliment şi vor dori să-şi vândă afacerile, se iefti-
nesc acţiunile... 

Este adevărat, în perioadele de criză a avut loc o 
redistribuire masivă a proprietăţii. Într-un fel crizele 
sunt bune pentru că ele elimină de pe piaţă compani-
ile ineficiente, neprofitabile sau neraţional constru-
ite. Din punct de vedere teoretic sunt bune, practic 
însă asta înseamnă şomaj, pierderea proprietăţii etc. 

O să avem destul de multe oferte. Nu zic de aface-
rile mici, pe acest segment oricum au loc schimburi 
de proprietăţi care, desigur, o să se intensifice foarte 
mult. Dar s-ar putea ca şi unii investitori mari care 
au venit în Moldova să-şi revizuiască oportunităţile, 
deoarece acum nu au nevoie de întreprinderile de la 
noi sau pentru că vor să-şi salveze afacerile în altă 
parte, sau că au probleme în ţara lor. 

Ne putem aştepta la o scădere a preţu-
rilor la acţiuni? 

Evoluţia indicelui bursier EVM Composite arată 
că deja de jumătate de an există o tendinţă accentu-
ată de scădere a preţurilor. Comparativ cu ceea ce a 
fost doi ani în urmă, preţurile au crescut pe parcur-
sul unui an în medie de două ori. Însă, deşi 2008 
s-a terminat pozitiv, pentru că exista încă elanul de 
creştere a preţurilor, oricum la sfârşitul anului s-a 
accentuat şi destul de mult scăderea preţurilor şi 
această tendinţă se menţine şi în acest an. 

În anul trecut piaţa valorilor mobiliare 
a fost dinamizată de privatizările patri-
moniului de stat. Credeţi că ne putem aş-
tepta la o situaţie similară şi în acest an? 

Privatizarea o să meargă foarte şi foarte greu 
în acest an. Preţurile optimiste la obiectivele ce 
urmează a fi scoase la vânzare pe care le-a afişat 
Guvernul la sfârşitul anului trecut nu cred să fie 
realizate, poate cu unele excepţii când investitori 
strategici vor avea careva interese într-o companie 
sau alta. 

Pe cât de lichidă va fi piaţa în acest an?  

Lichiditatea depinde nu numai de profitabilitatea 
unui sector, dar şi de faptul cât de disponibile sunt 
acţiunile în acest sector. În majoritatea domeniilor, 
unde întreprinderile nu sunt foarte mari, pachete-
le de acţiuni demult sunt concentrate în mâinile 
unor proprietari, astfel că lichiditatea este practic 
nulă. Cel mai lichid a fost sectorul bancar. Băncile 
aveau mulţi acţionari mărunţi, exista posibilitatea 
de a face tranzacţii. Cred că şi în continuare pe 
acest sector lichiditatea o să fie foarte înaltă, pe 
fondul scăderii preţurilor. Vor continua să fie ren-
tabile companiile din industria alimentară, proba-
bil industria uşoară, în timp ce construcţiile decad 
pe câţiva ani din lista afacerilor profitabile. În ceea 
ce priveşte sectorul financiar, depinde pe cât o să 
fie el afectat de criză.

        
Demult se vorbeşte de emiterea unor 

obligaţiuni corporative. E fovarabil tim-
pul de criză pentru efectuarea unor emi-
siuni de obligaţiuni? 

E puţin probabil. O să fie mai greu pentru com-
panii să emită obligaţiuni pentru că sunt prea puţini 
bani liberi şi toată lumea e pusă pe economisire. 

DoSar BuSIneSS exPert 

În ianuarie 2009, pe piaţa secundară au fost 
efectuate tranzacţii în valoare de 52,36 milioane de 
lei, cu 43,22% mai puţin decât în luna precedentă 
(buletinul Comisiei Naţionale a Pieţei Financiare). 
Volumul tranzacţiilor bursiere înregistrate constituie 
25,73 mln lei sau 49,14% din volumul total al tran-
zacţiilor înregistrate pe piaţa secundară. 

Pe piaţa primară a valorilor mobiliare au fost 
atrase în prima lună a acestui an investiţii prin in-
termediul realizării emisiunilor de acţiuni în valoare 
de 1,74 mln lei, cu 21,03 mln lei sau de 13,1 ori mai 
puţin decât în anul precedent. 

Indicele bursier EVM Composite, elaborat de 
Agenţia de rating şi estimare Estimator-VM s-a re-
dus de la o valoare de 2303 puncte la 1 septembrie 
2008 până la nivelul de 2243 puncte la 20 februarie 
2009 şi continuă să scadă. 

Natan Garştea este din anul 
2003 directorul general al 

Agenţiei de rating şi estimare 
Estimator-VM.

S-a născut la 9 noiembrie 
1976.

Licenţiat în economie.
1998-1999 - broker la soci-

etăţi specializate din România 
şi Republica Moldova şi analist 

financiar în cadrul Primului 
proiect de cadastru, imple-
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Producătorii au propus Ministerului Agriculturii 
şi Industriei Alimentare să solicite Comisiei speciale 
pentru autorizarea importului de carne, organe co-
mestibile produse (preparate ) din carne suspendarea 
până în luna iulie a importului de carne de pasăre. 
Stocurile de la fabricile avicole a trecut peste 2,5 mii 
de tone. „Suportăm mari pierderi, oferta foarte mare 
împinge în jos preţurile, acestea nu mai acoperă nici 
costurile”, se plâng avicultorii. Şi importatorii se ara-
tă nemulţumiţi de situaţia ce s-a creat, stocul de carne 
de pasăre de import se ridică la 3 mii de tone, ce aco-
peră consumul pe ţară de o lună.

Moldovenii au început să consume mai multă 
carne de pasăre după ce carnea de porc s-a scumpit 
la producător cu 84,0 la sută, în nouă luni 2008, şi a 
ajuns să coste 9-10 USD kilogramul, iar cea de vită 
cu 61,0%. Preţul producătorului la carnea de pasăre 
a crescut în aceeaşi perioadă cu 23,7%.

Ion Bâzgu: Fabricile avicole au 
stopat în ianuarie producţia

„Situaţia de pe piaţă, după creşterea bruscă a 
stocurilor, nu convine producătorilor din cauza că 

ProDucătorII SolIcItă SIStarea ImPorturIlor 
De carne De PaSăre Până În IulIe 

Fabricile avicole din republica moldova au încetat, din ianuarie, să mai livreze 
producţie din cauza creşterii considerabile a stocurilor, a declarat Ion Bâzgu, 
directorul general al companiei de stat pentru cercetare şi producere avicola-
moldova, preşedintele asociaţiei crescătorilor de păsări. 

DoSar BuSIneSS exPert

Consumul de carne de pasăre este evaluat de produ-
cători la 45 mii de tone de carne. Importurile au acope-
rit 30 la sută din piaţa cărnii de pasăre. În anul 2008, 
producţia de carne de pasăre a ajuns la 35 mii tone şi 
s-a dublat în ultimii zece ani. Consumul anual pe cap 
de locuitor este de 9-11 kg de carne de pasăre. În total 
consumul de carne pe cap de locuitor este evaluat la 40 
de kilograme, jumătate din norma europeană. Statistici-
le arată că în anii 1989-1990, ani ce au precedat criza, 
consumul de carne pe cap de locuitor era de 68 kg. 

În Republica Moldova se produc anual peste 100 
mii tone de carne, a treia parte dintre care este carnea 
de pasăre. Sectorul avicol este aproape sută la sută 
(97%) format din agenţi economici privaţi. RM are 
35 de ferme avicole, cinci-şase dintre care au o ca-
pacitate de 1 000 tone de carne anual, celelalte sunt 
mult mai mici. Producţia de carne de pasăre creşte 
anual cu 10-15 la sută. Potrivit strategiei de dezvol-
tare a sectorului Republica Moldova urmează că fie 
asigurată din producţia proprie de carne de pasăre că-
tre anul 2010, iar cu cea de porc – până în 2015.  

Potrivit datelor importatorilor, lunar sunt importa-
te 900 tone de carne de pasăre. După ce piaţa a fost 
invadată de contrabanda transnistreană importurile 
au scăzut până la 500-600 tone. La import este apli-
cată o taxă de salvgardare de 100 euro per tonă şi un 
tarif vamal de 15%. Carnea de pasăre de import s-a 
ieftinit în ultimele cinci luni cu circa 17 la sută ca 
urmare a scăderilor de preţuri pe piaţa mondială, care 
au ajuns la un dolar per kilogram. Cotele de import 
sunt stabilite de Ministerul Agriculturii şi Industriei 
Alimentare în funcţie de cererea pe piaţă.  

Comisia Europeană a acordat Republicii Moldova 
pentru anul 2008 o cotă de export în regim preferenţial 
pe piaţa europeană a 400 de tone de carne proaspătă, 
refrigerată sau congelată de pasăre, însă producătorii 
nu au putu beneficia de această cotă, deoarece produ-
sele de origine animalieră moldoveneşti nu corespund 
parametrilor de calitate şi certificare. Autorităţile de la 
Chişinău au făcut demersuri pentru a fi incluse în lista 
ţărilor terţe cărora li se permite exportul acestor produ-
se, însă nu a reuşit să obţină acest lucru.

Comentarii

suportă pierderi, dar nici importatorilor, care la 
fel sunt în pierdere, afirmă Ion Bâzgu, preşedintele 
Asociaţiei crescătorilor de păsări. - Spre deosebire 
de alte ramuri de producere a cărnii, avicultura nu 
are întreprinderi de procesare, deoarece majoritatea 
întreprinderilor avicole dispun de propriile capaci-
tăţi de abatorizare şi procesare a cărnii de pasăre”.

„Fabricile avicole nu exportă şi atunci când se 
adună stocuri mari, opreşti producţia, pentru că nu 
ai unde depozita carnea. Acest lucru l-au şi făcut 
fabricile avicole în ianuarie”, spune Bâzgu.

Preşedintele Asociaţiei afirmă că Republica Mol-
dova ar putea exporta anual 7-8 mii tone de carne de 
pasăre, însă deocamdată nu pot asigura calitatea ne-
cesară. Se lucrează asupra modernizării sistemului 
de sacrificare şi procesare a cărnii, pentru al aduce 
la nivelul standardelor europene. „Avem tehnologii 
încă de pe timpul sovietic, atât în producere, cât şi 
în procesare şi sacrificare”, mai spune Ion Bâzgu.

Într-un interviu acordat postului TV7,  Bâzgu şi-a 
exprimat şi anumite rezerve faţă de calitatea cărnii 
de import, menţionând că o tonă de carne este trans-
portată din Brazilia până în Moldova în decurs de 
3-4 luni, în timp ce întreprinderile moldoveneşti co-
mercializează rezerva de o lună.

Vladimir Şaulschi: circa 40% din 
carnea consumată este adusă prin 
contrabandă venită din transnistria

Preşedintele producătorilor şi importatorilor pro-
duselor din carne, Vladimir Şaulschi, spune că la 

sfârşitul lunii octombrie a fost lichidată o structură 
a Ministerului Afacerilor Interne  care se ocupa de 
monitorizarea circulaţiei interioare a mărfurilor de 
import, inclusiv a cărnii. Ca urmare, s-a produs „o 
explozie a importurilor ilegale din Transnistria”, in-
clusiv a cărnii.  

„În Republica Moldova au intrat mari cantităţii 
de carne de contrabandă din Transnistria care tre-
buia să plece în Ucraina, unde după liberalizarea 
pieţei importurile de contrabandă au devenit ne-
profitabile”, mai menţionează preşedintele impor-
tatorilor de carne. 

Vladimir Şaulschi estimează că în lunile octom-
brie-decembrie 2008, circa 40% din consumul lu-
nar de carne din Republica Moldova a fost acoperit 
de contrabanda din Transnistria. 

„Îngheţarea importurilor va conduce doar la 
majorarea nejustificată a preţurilor pe interior, 
care au scăzut la 29 lei pe kilogram (2,8 USD – n.r.) 
în reţelele comerciale, de la 35 lei în octombrie”, 
mai spune Şaulschi.
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După luna octombrie 2008, când costul aparta-
mentelor a urcat la cel mai înalt nivel de 910 euro 
pe metru pătrat, piaţa a intrat într-o zonă de incerti-
tudine, iar preţurile au scăzut cu 60 de euro pe me-
tru pătrat. Unele proiecte au fost stopate, inclusiv 
din cauza lipsei de finanţare, cererea de pe piaţă a 
scăzut, iar imobilul a început să se ieftinească trep-
tat. Numărul vânzărilor de apartamente în capitală a 
coborât în 2008 cu 60% faţă de anul precedent, po-
trivit Agenţiei Relaţii Funciare şi Cadastru.. Vânză-
rile de apartamente în casele noi a căror construcţie 
a fost finalizată s-au redus cu 60-65%, iar în blocu-
rile aflate în construcţie au fost stopate, constată un 
reprezentant al patronatului din construcţii.

Bursa imobiliară Lara a anunţat că în ianuarie 
preţurile la locuinţele cu o odaie au oscilat între 809 
(microraionul Aeroport) şi 1103 euro pe metru pă-
trat (Centru). Apartamentele cu două odăi au fost 

mai ieftine, în zona Aeroportului puteai cumpăra 
locuinţă la preţ de 702  euro pe metru pătrat, iar în 
centrul capitalei cu peste 250 euro mai scump. În 
medie apartamentele cu trei odăi au fost tranzacţio-
nate la preţ de la 614 euro până la 953 euro pe metru 
pătrat, iar cu patru odăi  respectiv 614 şi 716 euro 
pe metru pătrat. 

Tendinţa pieţei imobilului locativ este una de 
scădere din punctul de vedere al preţurilor. În 2009 
imobilul ar putea să se ieftinească cu până la 20%, 
arată previziuni ale Ministerului Construcţiilor şi 
Dezvoltării Teritoriului (MCDT).”O scădere accen-
tuată nu va avea loc din cauza costurilor mari su-
portate de companiile de construcţii”, este de părere 
MCDT.

Pe de altă parte, unii experţi estimează că preţu-
rile s-au micşorat mai mult decât anunţă agenţiile 
imobiliare. 

Cea mai mare scădere s-a produs la creditele în 
lei moldoveneşti. Date ale Băncii Naţionale a Mol-
dovei relevă că valoarea totală de împrumuturi în 
lei, respectiv 510,3 milioane, a fost de peste 3 ori 
mai mică decât în luna precedentă, când creditul în 
monedă naţională a ajuns la 1,62 miliarde de lei. 

„Reducerea „poftei” de credite la început de an, 
uneori pronunţată, cum a fost în 2006 şi 2008, este 
deja o tendinţă, însă este pentru prima oară când 
declinul este atât de mare, spun experţii financiari, 
- un nivel atât de scăzut al creditării a fost înre-
gistrat în ianuarie 2005, când au fost contractate 
credite în lei în sumă totală de 524.2 mln lei”. 

„Se resimt efectele crizei. Primele semne au 
apărut în toamnă, când per total volumul creditelor 
a scăzut în septembrie cu 642 milioane de lei faţă 
de luna precedentă, iar în noiembrie cu încă 532 
milioane. Chiar şi creşterea impresionantă din de-
cembrie nu a readus creditarea la nivelul din lunile 
anterioare”, estimează economiştii.

Şi creditul în valută străină a fost în scădere pronun-

ţată, Băncile comerciale au acordat, în luna ianuarie, 
agenţilor economici şi populaţiei credite în valută stră-
ină în sumă echivalentă cu 360 milioane de lei moldo-
veneşti, faţă de 597,2 milioane în luna anterioară. 

Ratele au avut o evoluţie contradictorie, dacă cre-
ditele în monedă naţională pe termen de la 3 luni 
până la 6 luni şi, respectiv, de la 1 lună la 3 luni, s-au 
scumpit, cele pe termen de la 6 luni la 12 luni s-au 
ieftinit nesemnificativ. Rata medie la împrumuturi-
le în lei a fost în ianuarie de 23,25% (decembrie 
– 19,75%), iar la cele în valută de 13,20% (decem-
brie – 14,56%).  

apartamentele din chişinău s-au 
ieftinit în ianuarie cu 4,5% 

Băncile au dat cu 60 la sută mai 
puţine credite în luna ianuarie 

Preţurile apartamentelor din capitală au fost, în ianuarie, în medie cu 4,5% mai mici 
faţă de luna decembrie anul anterior, coborând la 850 euro pe metru pătrat, potrivit 
agenţiei imobiliare Nika Imobil. 

Valoarea totală a creditelor acordate de băncile moldoveneşti în luna ianuarie a 
suferit o scădere considerabilă, de 60,5 la sută faţă de luna anterioară, ca urmare a 
creşterii costului surselor de finanţare şi a exigenţei mai dure a băncilor la acorda-
rea împrumuturilor.

VictoriaBank a lansat depozitul „Disponi-
bil”. Depunerile pot fi făcute în lei, dolari sau 
euro pe un termen cuprins între 6 şi 60 de luni. 
Soldul minim este 1000 lei sau 100 dolari/euro. 
Depozitul  poate fi suplimentat oricând, cu ex-
cepţia ultimelor 2 luni. Pentru depozitul „Dispo-
nibil”, VictoriaBank oferă o dobândă flotantă, ce 
poate fi modificată o dată în trimestru.  La cererea 
clientului, dobânda poate fi capitalizată, transfe-
rată la contul de card sau ridicată în numerar. 
Clientul poate să retragă lunar 20 % din suma 
depusă, iar dacă solicită închiderea depozitului 
înainte de termen, nu pierde decât dobânda pen-
tru ultimele 2 luni. 

“Baltika” a prezentat berea „Halbă mare” 
în moldova. Este un produs realizat în premieră 
de către producătorul rus destinat unei ţări apar-
te. Berea este livrată în ambalaj PET de 1,5 litri 
(la preţ recomandat de 16 lei) şi 2,5 litri (25 lei). 
Compania a anunţat că primele loturi au fost deja 
livrate în reţelele de comerţ.  

acţionarul majoritar moldcell a obţinut, 
primul în lume, licenţă 4G. Este vorba de com-
pania TeliaSonera, reţelele acesteia din Finlanda 
şi Suedia urmând să ofere cea mai rapidă viteză 
de acces din lume. Operatorul planifică să lanse-
ze serviciile în baza tehnologiei 4G în anul 2010. 
Noua tehnologie permite o viteză de acces de 
până la 150 Mb pe secundă şi oferă posibilita-
tea prestării unor servicii noi, accesibile anterior 
doar prin reţelele de cablu.

au fost desemnaţi câştigătorii promoţiei 
„un munte de premii de la Banca de econo-
mii”. Biletele au fost extrase de copii, în prezen-
ţa unei comisii din cadrul băncii şi a mai multor 
participanţi la promoţie. La extragere au parti-
cipat conturile de depozit, deschise la Banca de 
Economii între 15 octombrie 2008 – 31 ianuarie 
2009, în valuta naţională, euro sau dolari pe un 
termen de cel puţin un an. Premiul mare – 30 mii 
lei şi o excursie la munte – a revenit unui depozit 
deschis la o filială din Chişinău. De asemenea au 
mai fost puse în joc 125 de premii băneşti între 
1000 şi 10 000 de lei.

un nou pachet orange Wolrd mini. Acesta 
oferă 8 MB de Internet mobil sau 4 mesaje MMS 
sau 20 mesaje SMS, spre destinaţii naţionale şi 
internaţionale. Pachetul poate fi activat, gratuit 
până la 31 martie, printr-un apel la *100*32#ok 
de toţi utilizatorii prepay. 

Evenimente corporative 
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Importanţa evaluării mărcii comerciale în perioada 
crizei economice

Bargan Irina, jurist, specialist în pro-
prietatea intelectuală, în cadrul com-
paniei de consultanţă în afaceri „Con-
sult Group”.  

Marca este un element esenţial al politicii strategice 
ale firmelor. Ea face diferenţă între produsele şi servi-
ciile firmei, impunîndu – se astfel pe plan concurenţial. 
La fel, pentru o firmă marca este un mijloc de a – şi 
constitui şi păstra o clientelă fidelă.

Pentru consumator marca este cel mai rapid mijloc 
de recunoaştere rapidă a unei categorii de produse sau 
servicii omogene, pe care fie i le –a recomandat cineva, 
sau din experienţa proprie le preferă, întrucît consideră 
ca anume produsul sau serviciul respectiv, al unui anumit 
producător, este cel mai bun pentru el.

În conformitate cu prevederile Legii Republicii Moldo-
va privind protecţia mărcilor nr.38- XVI din 29.02.2008, 
titularul mărcii înregistrate are dreptul exclusiv de a dis-
pune de marcă, de a o folosi, de a o cesiona sau a o da în 
licenţă, precum şi dreptul de a interzice terţilor folosirea 
mărcii pe teritoriul Republicii Moldova pe întreg termen 
de valabilitate a mărcii în cauză.

În timpul procedurii de înregistrare a unei mărci, mar-
ca este blocată şi protejată provizoriu. Întreaga procedură 
de examinare a cererii de înregistrare a mărcii constă din 
examinarea formală a cererii (în decurs de 1 lună de la 
data depunerii cererii)  şi examinării semnului solicitat 
(în decurs de 9 luni de la data luării deciziei de acceptare 
a cererii de a fi examinată). Conform rezultatele acestei 
examinări se ia decizia de publicare a cererii - în decursul 
a 3 luni de la luarea deciziei. 

Dacă timp de 3 luni de la data publicării datelor cu 

privire la cerere nu există vreo contestaţie nerespinsă, 
Agenţia de Stat pentru Proprietatea Intelectuală ia de-
cizia de înregistrare a mărcii în Registrul Naţional al 
Mărcilor, iar titularului i se eliberează certificat de înre-
gistrare a mărcii.

Marca este un activ intangibil al societăţii care, folosi-
tă aşa cum trebuie, generează venituri pentru companie şi 
astfel îşi măreşte valoarea. Astfel marca este un indicator 
al generării de venituri şi beneficii viitoare.

De ce trebuie evaluată marca?
Evaluarea mărcii este un reper pentru societate în ca-

zul în care se doreşte cesiunea sau licenţierea mărcii. Mai 
ales acum, în perioada de criză economică, cînd multe  
companii, care, chiar dacă au avut o poziţie fermă pe 
piaţa autohtonă în trecut, dau faliment în prezent, cînd 
titularii de mărci doresc să – şi vîndă afacerea cît mai 
profitabil, pentru a evita eventualele consecinţe ale crizei 
economice, sau doresc să – şi poziţioneze mai bine pro-
dusele sau serviciile pe piaţa internă, să atragă cîţi mai 
mulţi consumatori de partea lor pentru a – şi menţine via-
bilă propria afacere în agitaţia economică contemporană. 
Evaluarea mărcii vine în sprijinul titularului de marcă, 
stabilind şi apreciind valoarea mărcii, determinînd aces-
teia preţul real, pentru ca titularul de marcă să realizeze 
care este profitul meritat pe care l-ar putea obţine în urma 
tranzacţionării mărcii sau extinderii afacerii pe plan naţi-
onal sau internaţional.

O marcă se evaluează în baza mai multor criterii, dar 
de obicei se pune accentul pe rezultatele realizării strate-
giei pe termen lung a mărcii comerciale, incluzind pozi-
ţionarea acesteia, ideea creativă, imaginea mărcii, notori-
etatea mărcii, puterea de a vinde, stabilitatea produselor, 
capacitatea de leader al mărcii pe piaţa moldovenească. 

Companiile orientate către marcă sunt firmele de 
succes, care au reuşit să-şi protejeze poziţia de leader o 
lungă perioadă de timp. Ele au abilitatea de a exploata 
puterea indusă de marcă în scopul dezvoltării unor afa-
ceri profitabile pe termen lung. Aceste companii se ba-
zează pe strategii de marcă ce urmăresc extinderea liniei, 
extinderea mărcii, transferul imaginii etc. În Republica 
Moldova faptul că există companii autohtone leaderi în 
domeniul promovării mărcilor naţionale este demonstrat 
şi prin participarea acestora la concursul anual naţional 
„Marca comercială a anului”.

În cadrul ultimii desfăşurări a ediţiei 2008, în lista 
top 10 au fost incluse:

* „VITA BABY” (SA „Orhei-Vit”); 
* „MOLDELECOM” (SA „Moldtelecom”);
* „BERE CHIŞINĂU” („Efes Vitanta Moldova
    Brewery” SA);
* „CARMEZ” (SA “Carmez”);
* „GURA CĂINARULUI” (SRL „Rusnac-MoldAqua”);
* „RENAISSANCE PERFECT” (SRL „Renaissance 
Perfect”);
* „TRICON” ( SA „Tricon”);
* „MONOLIT” (SA „Monolit”);
* „ARTMET” (SA „Artmet”);
* „ICAM” (SA „Icam”).

Majoritatea  producătorilor autohtoni tind să – şi ex-
tindă afacerea în afara teritoriului naţional, pentru a ieşi 
pe piaţa europeană ce oferă o mulţime de oportunităţi 
pentru un viitor cît mai promiţător. Însă în acest sens, 
întru evitarea oricăror litigii, tind să menţionez faptul 
că marca protejată pe teritoriul Republicii Moldova nu 
este protejată în alte ţări, decît în cazul cînd la solici-
tarea titularului unei mărci înregistrate anterior în Re-
gistrul naţional al mărcilor, ca Agenţia de Stat pentru 
Proprietatea Intelectuală, în conformitate cu art.4 bis al 
Aranjamentului de la Madrid sau cu art.4 bis al Proto-
colului referitor la Aranjament, la care Republica Mol-
dova este parte, să ia act de substituirea acestei mărci cu 
o înregistrare internaţională ulterioară a aceleiaşi mărci 
pe numele aceluiaşi titular, pentru aceleaşi produse şi/
sau servicii, care îşi extinde efectele în Republica Mol-
dova. Substituirea va fi înscrisă în Registrul naţional al 
mărcilor şi nu va prejudicia drepturile dobîndite ante-
rior de titular.

Sau o altă posibilitate ar fi ca titularul mărcii  care 
intenţionează să – şi vîndă produsul în alte ţări, să îşi 
înregistreze marca în ţara respectivă în conformitate cu 
legislaţia statului în cauză.   

La fel, trebuie să consemnez şi alt fapt nu mai pu-
ţin important, şi anume legislaţia naţională permite ca 
orice înregistrare internaţională în care este desemnată 
Republica Moldova, începînd cu data înregistrării inter-
naţionale sau, după caz, cu data desemnării posterioare 
a Republicii Moldova, să aibă aceleaşi efecte ca şi în 
cazul în care marca ar fi fost depusă spre înregistrare 
direct la Agenţia de Stat pentru Proprietatea Intelectua-
lă. Respectiv, înregistrările internaţionale, care au res-
pectat toate normele legale, sunt protejate  pe teritoriul 
Republicii Moldova în aceeaşi măsură ca şi mărcile în-
registrate pe plan naţional. 

În concluzie, doresc să accentuez faptul că în pre-
zent, în situaţia instabilităţii economice pe plan mon-
dial, fiecare agent economic ce doreşte să înregistreze 
o marcă şi să pună bazele unei afaceri noi sau care este 
deja titularul unei mărci înregistrate la nivel naţional 
sau internaţional, pentru a reuşi de a  se menţine pe linia 
de plutire, sau a – şi păstra poziţiile de leader într – un 
anumit sector, necesită de a se informa foarte bine care 
este valoarea mărcii sale, care sunt posibilele riscuri pe 
care le – ar putea suporta în cazul subaprecierii impor-
tanţei mărcii pe care o deţine şi care ar fi avantajele 
obţinute în cazul stabilirii preţului real al mărcii în ca-
uză, pentru a reuşi obţinerea unei afaceri prospere şi cu 
perspectivă în viitor.

Tel.: 233 500


